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پاسخ های قانع کننده ای برای جلسه استیضاح آماده داریم

بازی جدید برای سرمایه های بورس

 در سکانسی از فیلم زندگی گاندی، رهبر جنبش مدنی استقلال هندوستان، 
جمعیتی که خود مستقیم به کنار دریا برای برداشت نمک می روند تا بدین وسیله 
آمریت استعمار و منافع مادی فروش نمک را ندیده بگیرند، صحنه ای تلخ است که 
مردم یکی یکی در صف ایستاده و از سربازان هندی عامل بریتانیا سیلی می خورند 
و دوباره به ته صف برمی گردند. در پایان دستان خسته عوامل استعمار انگلیس 
است که ناتوان در برابر خواسته خشونت پرهیزانه طرفداران مهاتما گاندی بالا 
می رود. گاندی برای این اقدام واژه ای به نام »آهیمسا« را از آیینی هندی قدیمی 
به نام جین)jain( به خدمت گرفت که امروزه به خشونت پرهیزی معروف شده 
 است. بذری که گاندی در شبه قاره کاشت امروز در لندن نتیجه می دهد. یکی 
از نتیجه های خشونت پرهیزی وفاداران به مکتب گاندی امروز این است که 
فردی به نام ریشی سوناک از پدر و مادری هندی در انگلستان به نخست وزیری 
می رسد. اینکه چرا نگره های هندی از هندوئیسم و جینیسم و بودیسم در جهان 
و به ویژه غرب محبوبیت دارد، شاید به این دلیل باشد که اومانیسم مادی گرای 
غربی به شدت به مبنایی مینوی برای غنی سازی خود در دنیای امروز نیاز دارد. 
شاید چنین به نظر برسد که جهان معنوی ایرانی تهی از چنین آموزه هایی باشد و 
پیامی برای تغییر و تحول مسالمت آمیز ندارد ولی آن ها که با ژرفای ادبیات فارسی 
و سنت عرفانی-  فلسفی ایرانی آشنایی دارند می دانند که زمین فرهنگ و تمدن 
ایرانی سرشار از بذر آموزه های روادارانه در برخورد با مخالف و پرهیز از خشونت 
است. عبارت »مرنج و مرنجان« که در زبان روزمره مردم ما جاری است یکی از 
ریشه های فلسفی وجود چنین آموزه ای است. »می بخور منبر بسوزان مردم آزاری 
مکن« یکی دیگر از این عبارت هاست و ایرانی ها که همواره به روح شاعرانه 
شناخته شده اند مباحث عمیق فلسفی را به زبان شعر و ضرب المثل درآورده  اند 
تا در سر و نهان همه این مردم جریان داشته  باشد. شاید حق مطلب را حافظ ادا 

کرده  باشد که می گوید: 
من از بازویِ خود دارم بسی شُکر/ که زورِ مردم آزاری ندارم. 

اعتراضات کنونی در جامعه ایران در یکی از بزنگاه های تاریخی است. این 
اعتراضات می توانست سرشار از شور زندگی باشد. متأسفانه به رغم بارقه های 
نویدبخش این اعتراضات، که از مطالبات برآورده نشده نسل جوان سربرآورده 
 است، در دو سویه این کارزار شاهد برخوردهای خشونت آمیزی هستیم که اگر به 
دیده منصفانه بنگریم هر کسی از بروز چنین پدیده هایی در سطح کوچه و خیابان 
نسبت به آینده کشور بیمناک خواهد شد؛ فصلی از انتقام و کین توزی و کین خواهی 
که فرزندان این سرزمین را رودرروی هم قرار می دهد.  جنبش خشونت پرهیز که 
از پیگیری مطالبات بحق آزادی خواهان برای رسیدن به اهداف سیاسی و مدنی اش 
حمایت می کند نمی تواند پایه های خود را بر نفی حق حیات برای دیگر شهروندان 
مخالف خود و ورود به دور باطل خشونت هایی که سرمایه های مادی و معنوی 
کشور را می سوزاند قرار دهد. آزادی و دموکراسی محصول کنش و واکنش نیروهای 
دو سوی میدان است. اف دبلیو دی کلرک، رئیس جمهوری آفریقای جنوبی در 
دوران آپارتاید بود که در سرکوب جنبش ضدنژادپرستی به رهبری نلسون ماندلا 
نقش داشت. اما در روند پیروزی این جنبش، پس از پایان آپارتاید در کنار ماندلا 
قرار گرفت، معاون او شد و با هم جایزه صلح نوبل گرفتند.  دشمنی سیاسی در ایران 
که مردم آن سابقه زیست جمعی سرزمینی هزاران ساله با هم دارند از دشمنی 
میان سفید و سیاه در آفریقای جنوبی و هندی و انگلیسی در شبه قاره هند شدیدتر 
نیست. اگر آن ها توانستند با هم به هدف مشترکی که در نتیجه رودررویی در جنگ 
به دست آمده بود، دست یابند، چرا ما نتوانیم؟ ممکن است نقطه عزیمت همه ما 
متفاوت باشد ولی در بردباری و گشوده ماندن به روی حقیقت خواهی و آمادگی 
برای پذیرش حق دیگری همچون خود، ما نیز می توانیم به پایه ای از توسعه مدنیت 
اجتماعی برسیم که در پایان این فصل از تاریخ خود در نقطه ای درخشان بایستیم 

و این نقطه همان خویشتنداری و پرهیز از خشونت است. 

در تاریخ دولت حسن روحانی خواهد ماند که برای تامین 
بودجه دست در جیب مردم کرد؛ اصطلاحی که شخص 
آقای روحانی به کار برد. یکبار برای خاموش کردن صدای 
معترضان وقتی به مساله موسسات مالی رسیدگی می شد که 
باعث اعتراضات سرمایه گذاران این صندوق ها از مشهد تا سایر 
نقاط کشور شد. در نوبت اول بی سر و صدا، از خزانه برداشتند 
و به موسساتی مالی اعتباری دادند تا صدای سرمایه گذاران را 
خاموش کنند. اما در نوبت دوم وقتی که دولت حسن روحانی 
دست در جیب مردم کرد درست مانند تاجری که در آستانه 
ورشکستی است یا ورشکسته است اما برای تجارت خود تبلیغ 
می کند تا سرمایه مردم را به طرف خود جلب کند از همه 
امکانات استفاده کردند رادیو، تلویزیون، سخنرانی مسئولین 
و اینکه بورس جای امنی است و حتی رئیس دولت با لبحند 
ملیحی در تلویزیون گفت وقتی بورس ما این همه توفیق دارد و 
مردم به آن اعتماد دارند و سرمایه های خود را وارد بازار بورس 
می کنند، در عوض بورس اروپا ضرردهی دارد، از ما می پرسند 
چرا بورس شما موفق است؟ امثال این سخنان به کرات گفته 
شد و شاخص بورس به نزدیک دوهزار رسید. تا مردادماه سال 
98 مردم هرچه سرمایه داشتند ریز و درشت، سرمایه های 
خود را وارد بازار بورس کردند. ناگهان به گفته اقتصاددانان 
حباب شکست اما این شکست حباب در پی تجارت و یا اتفاق 
خاصی در بازار نبود بلکه نحوه ای از عملکرد دولت بود؛ دولتی 
که قصد داشت سرمایه های مردم را به بورس جذب کند. اتفاقی 
که با سقوط چهارصد، پانصدی شاخص کل بسیاری از مردم را 
خانه نشین کرد. دولت رئیسی اما به ظاهر آن تبلیغات را نسبت 
به بورس ندارد. بسیاری از موسسات و بانک ها اجازه برداشت 
نمی دهند. مثلا یکی از بانک ها بیش از یکسال است نه اجازه 
برداشت می دهد و نه تغییری در سرمایه خود. جالب است 
موسسات و سازمان های دولتی با بازی با ارقام و اعداد در مواردی 
در نقش فروشنده و در زمانی در نقش خریدار وارد می شوند. 
مثلا همین مبلغی که دیروز 667 میلیارد تومانی که از بورس 
آنهم حقیقی ها خارج کردند، باید پرسید به چه علت این اتفاق 
افتاده است؟ مگر تغییری در بازار و سرمایه داده شده؟ البته 
شرایط بحرانی طوری است که مردم دنبال نقدینگی می گردند 
و خوف آن را دارند که این اندک سرمایه شان نیز در بورس نابود 
شود. به هر حال افرادی هستند که این 667 میلیارد را خریداری 
کرده اند. با یک نگاه ساده به مانیتور بورس و اینکه چه کسی 
این مبلغ سرمایه را بابت خرید سهام به فروشندگان داده است، 
متوجه می شویم که باز هم بازی جدیدی است که در پیش 
گرفته اند تا سهامی که تا همین مدت قبل به مبالغ بالایی عرضه 
شده بود در سکوت مالی آن را به پایین ترین قیمت برساند و 
خریدار هم خود موسسات و سازمان هایی که باعث وضع موجود 
شده اند، هستند. به هر حال در هر معامله بورسی یک فروشنده 
داریم و یک خریدار. اگر اوضاع بورس آشفته است که هست، 
کدام فرد حقیقی حاضر می شود در این شرایط در بازار متزلزل 
بورس سرمایه گذاری کند؟ با سقوط هر روزه شاخص های 
بورس، خریداران پوشیده و پنهانی، سرمایه ذوب شده در گرمای 

بازی بورس را به نفع خود تملک می کنند. 

آرمانملی: عصردیروز 3 نفر مسلح با تیراندازی 
به سمت حرم مطهر شاهچراغ)ع(، تعدادی از زائران 
را شهید و مجروح کردند. افراد مهاجم پس از ورود 
به شبستان امام خمینی)ره( و مضجع شریف، اقدام 
به تیراندازی به سمت زوار کردند. 2 نفر از تروریست ها 
دستگیر و تلاش برای دستگیری نفر سوم ادامه دارد. 
اسماعیل محبی پور، معاون سیاسی امنیتی و اجتماعی 
استانداری فارس گفت: مقارن اذان مغرب دیروز تعدادی 
تروریست مسلح وارد حرم مطهر احمد بن موسی شده 
و با سلاح کلاشنیکف به سوی زائران شلیک کردند. 
محبی پور گفت: تاکنون این حمله تروریستی 15 
شهید و 40 مجروح داشته است و احتمال افزایش 
شهدا وجود دارد. مسئولان از شهروندان خواسته اند به 
منظور تسهیل تردد خودروهای امدادی، از تجمع در 
معابر منتهی به حرم مطهر شاهچراغ خودداری کنند. 
یک منبع آگاه امنیتی با اشاره به حادثه تروریستی 
حرم شاهچراغ، گفت: طبق بررسی اولیه، عوامل این 
حادثه تروریستی، عنصر وهابی-  تکفیری بوده اند. 

وی گفت: این افراد وهابی-  تکفیری با سوءاستفاده از 
ناامنی های اخیر، دست به این اقدام تروریستی زده اند. 
مجروحان حادثه تروریستی  دیروز حرم شاهچراغ به 
بیما رستان های نمازی، شهید رجایی و مسلمین انتقال 
داده شدند و تعداد دیگری از مجروحان که وضعیت 
بهتری دارند هنوز در حرم مطهر هستند. سردار حبیبی 
فرمانده انتظامی استان فارس گفت: تروریست ها   از 
در ورودی باب الرضا وارد شدند و به سمت خادمین 
تیراندازی کردند و بعد وارد حرم شدند و زائران را به 
رگبار بستند. وی ادامه داد: در ادامه نیروهای واکنش 
سریع وارد عمل شدند و یکی از تروریست های این حمله 
را به ضرب گلوله مجروح کردند و عوامل مربوطه در حال 
بازجویی از وی هستند. سخنگوی اورژانس کشور گفت: 
تا این لحظه آمار 15 شهید این حادثه قطعی است. دو 
نفر هم وضعیت وخیمی دارند که امیدواریم اقدامات 
درمانی به نتیجه برسد. اورژانس شیراز همچنان در 
آماده باش است. خالدی ادامه داد: به مسئولان مراکز 
درمانی تأکید شده است که با قید فوریت هویت افراد 

مجروح و شهید را شناسایی و اطلاع رسانی کنند. رئیس 
کل دادگستری استان فارس گفت: در این اغتشاشات 
اخیر یکی از امن ترین استان های کشور استان فارس 
بود که دشمنان از این آرامش نگران بودند. امروز در 
حالی که جمع زیادی از مردم مشغول نماز بودند، یکی از 
تروریست ها وارد حرم می شود و مردم را در کنار ضریح 

مطهر به رگبار می بندد. 
تروریستهاایرانینبودند

تروریست هایی که بعداز ظهر دیروز به حرم مطهر 
احمد بن موسی)ع(، شاهچراغ درشیراز حمله کردند 
دارای ملیت ایرانی نیستند. نورنیوز رسانه نزدیک به 
دبیرخانه شورای عالی امنیت ملی آورد: در جریان حمله 
تروریستی بعداز ظهر دیروز به حرم مطهر شاهچراغ 
تاکنون 15 نفر از هموطنانمان شهید و حدود 40 نفر 
مجروح شده اند. بنا بر اعلام منابع امنیتی دو نفر از 
تروریست ها که تکفیری بودند، دستگیر و یک نفر از آنها 
متواری شده که تلاش ماموران امنیتی برای دستگیری 

وی ادامه دارد. 

مدیریت  ستاد  جلسه  سومین  حاشیه  در  کشور  وزیر  ملی: آرمان
بحران کلانشهر تهران در جمع خبرنگاران گفت: در این جلسه که با حضور شهردار 
تهران و دیگر مسئولان برگزار شد، مسائل مختلف شهر تهران مورد ارزیابی قرار 
گرفت و در ادامه مصوبات جلسه قبل نیز بررسی شد. احمد وحیدی گفت: در بخش 
ساختمان های نا ایمن، اقدام های خوبی انجام شده و قرارگاهی نیز در این بخش 
شکل گرفته و ارزیابی های خوبی برای سازه های ناپایدار در حال انجام است و باید 
بیان کنم مسائلی که می تواند برای شهر تهران مشکل ایجاد کند در این جلسه 
بررسی شد و مصوبات جلسات گذشته نیز پیشرفت خوبی داشت. وی ادامه داد: 
سیل، زلزله، توفان، سازه های ناایمن و اقدام های انجام شده در این حوزه از جمله 
موضوعاتی بود که در جلسه مورد بحث و تبادل نظر قرار گرفت. وحیدی بیان کرد: 
در حوزه موضوعات فنی باید مطالعات بیشتری انجام شود و در ادامه نیز موضوع آب 
بحث و بررسی قرار گرفت، زیرا یکی از مشکلات شهر تهران با توجه به کاهش نزولات 
آسمانی، ذخیره پشت 5 سدی است که آب تهران را تأمین می کند که وضعیت در این 
بخش خوب نیست و باید مراقبت کرد. وزیر کشور افزود: در این شرایط لازم است در 

الگوی مصرف مطابق دستورالعمل وزارت نیرو عمل کرد تا به لطف الهی شامل نزولات 
آسمانی باشیم و شهرداری تهران نیز در این بخش همکاری بسیار خوبی با سازمان 
آب منطقه ای داشته است تا بتوانند در تأمین آب کمک کنند اما آنچه که مشخص 
است باید الگوی مصرف را اصلاح کنیم. وی در پاسخ به این سوال که آیا احتمال جیره 
بندی آب در تهران وجود دارد یا خیر گفت: بهتر است این موضوع را همکاران ما در 
وزارت نیرو بحث کنند و اطلاعات دقیق بدهند اما آنچه که مهم است ما باید در مصرف 
آب مراقبت کنیم و صرفه جویی داشته باشیم. وحیدی با اشاره به نقش دستگاه ها در 
کنترل آلودگی هوا بیان کرد: راه حل های مشخصی در این بخش وجود دارد که یکی 
از آنها توسعه حمل و نقل عمومی است که خوشبختانه با اقدام هایی که در شهرداری 
تهران انجام شده است 200 دستگاه اتوبوس نو به ناوگان اضافه شد و کار توسعه و 
ساخت مترو نیز در حال انجام است. وزیر کشور افزود: در بخش توسعه ناوگان حمل و 
نقل عمومی باید حمایت کرد و در بخش دیگر کمک هایی از سوی وزارت نفت انجام 
شده است تا خودروهای با کیفیت یورو 5 تردد کنند و باید اعلام کنم تولیدات انجام 

شده در این بخش نیز خوب است. 

آرمانملی:وزیر صنعت، معدن و تجارت صبح دیروز 
در حاشیه جلسه هیات دولت و در جمع خبرنگاران، 
گفت: در سالجاری رشد بخش صنعت، معدن و تجارت 5. 
1 درصد بوده است در حالی که میانگین رشد اقتصادی 
کشور 3. 4 درصد بوده است و این نشان دهنده آن 
است که بخش تولید دارد حرکت می کند. سید رضا 
فاطمی امین گفت: مرکز آمار چون می خواهد از مراکز 
مختلف داده ها را جمع کند، به تازگی گزارش جدیدی 
ارائه کرده که گزارش شرکت های بورسی است که این 
شرکت ها نیمی از تولیدات کشور را برعهده دارند. بر 
اساس این آمار، این شرکت ها در ماه خرداد 2. 5 درصد 

رشد داشته اند. وی در خصوص آمار فصل تابستان ابراز 
داشت: نمودار حرکت و رشد این شرکت ها در فصل 
تابستان به این ترتیب بوده است، در تیر ماه 5. 8، در 
مرداد 6. 7 و شهریور 6. 5 درصد اینکه رشد ما دوماه 
پشت سر هم بالای 6 باشد در سال های اخیر بی سابقه 
است و نشان می دهد که تابستان آمار رشد اقتصادی 
در این حوزه بیش از 5. 1 درصد فصل بهار بوده است.  
وی افزود: آمارهای دیگر هم با این اعداد هم خوانی دارد، 
به عنوان مثال مرکز آمار گزارشی را از نرخ بیکاری در 
تابستان امسال برآورد کرده که بر اساس آن در تابستان 
نرخ بیکاری 8. 9 درصد بوده است در حالی که این عدد 

در سال گذشته 9. 6 درصد بود. فاطمی امین در رابطه با 
استیضاح خود و سهم خواهی افراد گفت: استیضاح ابزار 
نظارتی مجلس و حق نمایندگان است و فرصت مناسبی 
است تا بتوانیم عملکرد و اقدامات انجام شده را برای 
مردم و نمایندگان تشریح کنیم و فکر می کنم پاسخ های 
قانع کننده ای آماده داریم. دست ما به لحاظ عملکرد پر 
است. وزیر صمت در ادامه با اشاره به بازدیدهای اخیر 
خود، گفت: یک خبر خوب این است که الحمدلله تولید 
دارد حرکت می کند، من در هفته جاری بازدیدی از دو 
نمایشگاه نساجی و صنایع بسته بندی داشتم و در این 
بازدید به 25 غرفه مراجعه کردم که از این تعداد 2 یا 3 
غرفه از کاهش تولید گفتند، 2 غرفه از عدم تغییر نسبت 
به سال گذشته اما در مقابل مابقی غرفه ها می گفتند که 

نسبت به سال گذشته رشد تولید داشته اند. 

مبانی مینوی خشونت پرهیزی

صفحه 2

رئیسجمهور:

تحریم ها 
به هیچ وجه ما را 
 متوقف نکرده 
و نخواهد کرد
 ایجاد اشتغال
  در اولویت کاری 
همه دستگاه ها باشد

نعمت احمدی
حقوقدان

مهران کرمی
روزنامه نگار

صفحه11

سخــن روز

صفحه2همینصفحه

 در سکانسی از فیلم زندگی گاندی، رهبر جنبش مدنی 
استقلال هندوستان، جمعیتی که خود مستقیم به کنار 
دریا برای برداشت نمک می روند تا بدین وسیله آمریت 
استعمار و منافع مادی فروش نمک را ندیده بگیرند، 
صحنه ای تلخ است که مردم یکی یکی در صف ایستاده 

و از سربازان هندی ...

مهران کرمی
روزنامه نگار

یادداشت

شرایط بین الملل پیچیده است و داده ها نیز خیلی 
روشن نیست و به نحوی فرایندهایی در حال شکل گیری 
است و از این داده ها متوجه می شویم که غرب، اتحادیه 
اروپا، آمریکا و کانادا می خواهند سخت گیری هایی نسبت 
به ایران انجام دهند و مواضع شان را نسبت به سابق تندتر 

و سخت تر کنند. اما ...

  یوسف مولایی
کارشناس مسائل بین  الملل

فضای پیچیده روابط ایران و غرب مبانی مینوی خشونت پرهیزی

صفحه 6

حسنبهشتیپوردرگفتوگوبا»آرمانملی«:

همکاری ایران و روسیه 
تعارضی با قوانین بین المللی ندارد

 باید دغدغه های نسل جدید را به رسمیت بشناسیم

آرمانملی:تحریم های اتحادیه اروپا علیه ایران به بهانه استفاده 
روسیه از پهپادهای ایرانی در جنگ اوکراین و اتفاقات حقوق بشری که 

در اعتراضات اخیر کشور وجود داشته سیاست خارجی ایران را تحت تأثیر 
قرار داده است. »آرمان ملی« برای تحلیل و بررسی ...

مراسم چهلمین روز درگذشت مهسا امیني در جوي آرام و با حرکت مردم به سمت مزار وي در آرامستان 
آیچي برگزار شد. پیش از آن خانواده امیني در بیانیه اي از عدم برگزاري مراسم چهلم مهسا خبر داده بودند. در 
این بیانیه آمده است: با توجه به شرایط و جهت پیشگیري از هرگونه مسأله ناگوار، در روز چهلم ژیناي عزیزمان 

مراسمي نخواهیم داشت. خانواده مرحوم مهسا امیني...

درسقزچهگذشت؟

چهلم مهسا
 ملتهب  اما  بدون درگیری!

صفحه 3

سیدمصطفیهاشمیطبادرگفتوگوبا»آرمانملی«:

 جلب اعتماد عمومی باید
 به طور واقعی صورت گیرد
     باید شرایط برای گفت وگو با مردم و جریاناتی 
که نسبت به شرایط فعلی، عملکردها و رویکردها انتقادات و اعتراضاتی دارند فراهم شود 
     گفت وگو این نیست که همه صرفا با هم به خوش و بش بپردازند بلکه گفت وگو 
   در این است که مسائل به طور جدی مطرح شود

صفحه 3  

»آرمانملی«بهبررسیمیزانافزایشقاچاقکالادرکشورمیپردازد؛

ناگفته هایی از قاچاق کالا
یک کارشناس اقتصادی: افزایش قاچاق کالا نشان دهنده وجود رانت های مختلف است، چراکه این حجم از 
قاچاق نمی تواند اتفاقی باشد و قطعا از یک منبع اتفاق می افتد. برخورد با قاچاق کار سختی نیست و زمانی 
صورت می گیرد که این کالا مورد نیاز باشد یا اگر هم تولید می شود به اندازه نیاز نیست یا رضایت مشتری را 

جلب نمی کند که مشتری به دنبال کالای قاچاق سوق می یابد. 

صفحه 7


